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Příjmy rozhodné pro přiznání dávky ve smyslu zákona č. 117/1995 Sb. 
 
Žádost: 
ze dne 30. 8. 2017 
 
Žádost o poskytnutí informací na základě zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném 
přístupu k informacím, ve znění pozdějších předpisů. 
 
Žádám poskytnutí následujících informací: 
„Pokud osoba, jejíž příjmy jsou rozhodné pro přiznání dávky ve smyslu zákona  
č. 117/1995 Sb., nemá žádný příjem z vyživovací povinnosti jiných osob vůči ní, ale 
takové osoby existují, má tato skutečnost vliv na přiznání a/nebo výši dávky? 
V případě situace popsané v předchozím odstavci: 
1) Žádá Úřad práce České republiky osoby, jejichž příjmy jsou rozhodné pro přiznání 
dávky, aby se domáhaly vyživovací povinnosti jiných osob vůči sobě? 
a) V případě, že Úřad práce České republiky takový požadavek vůči osobám, jejichž 
příjmy jsou rozhodné pro přiznání dávky, vznáší, ze kterého právního předpisu  
v českém právním řádu vyvozuje úřad práce své oprávnění takto činit? 
b) V případě, že Úřad práce České republiky takový požadavek vůči osobám, jejichž 
příjmy jsou rozhodné pro přiznání dávky, vznáší, jaké má nesplnění takového 
požadavku účinky na přiznání/nepřiznání dávky a/nebo výši dávky? 
c) V případě, že Úřad práce České republiky takový požadavek vůči osobám, jejichž 
příjmy jsou rozhodné pro přiznání dávky, vznáší, jakým způsobem úřad práce 
zjišťuje, zda existují osoby, které mají vůči osobám, jejichž příjmy jsou rozhodné pro 
přiznání dávky, vyživovací povinnost?“. 
 
Odpověď generálního ředitelství Úřadu práce ČR: 
 
Mezi příjem rozhodný pro stanovení nároku na dávku státní sociální podpory se řadí 
dle ust. § 5 odst. 1 písm. b) bod 1. zákona č. 117/1995 Sb., o státní sociální podpoře, 
ve znění pozdějších předpisů, příjem přijatý v rámci plnění vyživovací povinnosti 
nebo podobná plnění poskytovaná ze zahraničí. Jak již z výše uvedeného vyplývá, 
započítává se pouze skutečně přijaté výživné. Pokud tedy je přijaté výživné nižší, než 
vyplývá z rozsudku nebo z jiné právní skutečnosti, započte se pouze skutečně přijatá 
částka. Pokud výživné není hrazeno vůbec, započte se nulová výše. Protože se však 
jedná o příjem dítěte, může pracovnice matce doporučit, aby výživné vymáhala 
soudně. Do rozhodného příjmu by pak bylo započteno až v době, kdy bude 
uhrazeno. Povinností klienta je doložit všechny příjmy rozhodné pro stanovení 
nároku na dávku státní sociální podpory. 
 
Vyživovací povinnost je upravena zákonem č. 89/2012 Sb., občanský zákoník, ve 
znění pozdějších předpisů. 
 
Vyživovací povinnost a výživné jsou pojmy natolik si blízké a provázané, že jsou 
poměrně často zaměňované. 



 

• Vyživovací povinnost rodiči vzniká v okamžiku narození dítěte. 
• Výživné stanovuje soud v případě, že rodič neplní svou vyživovací povinnost. Na 
výživném se mohou rodiče i dohodnout (mimosoudně), a to např. za situace, kdy 
neuzavřeli sňatek, a o dítě pečuje jen jeden rodič. 
 
Vyživovací povinnost není povinnost, kterou by založilo soudní rozhodnutí – soud 
pouze přikáže jednomu z rodičů plnit povinnost, která mu vznikla narozením dítěte,  
a stanoví minimální výši, v jaké má být tato povinnost plněna – výši výživného. 
 
Dle zákona č. 89/2012 Sb., občanský zákoník, ve znění pozdějších předpisů, se  
v rámci rozvodu manželství řeší úprava poměrů rodičů k dítěti, jehož součástí může 
být rovněž stanovení výživného na nezletilé dítě. V případě, že stanovení výše 
výživného v rámci rozvodu není součástí úpravy poměrů k dítěti, mohou rodiče 
uzavřít mezi sebou dohodu o výživném, přičemž ani tato dohoda nemusí být 
schválena soudem. 
 
Pokud rodiče nemají soudně stanovené výživné, požaduje úřad dohodu o stanovení 
výživného, přičemž forma dohody není stanovena a zákon nestanovuje ani úřední 
ověření podpisů. 
 
Zaměstnanec Úřadu práce České republiky v případě, kdy se mu výše výživného 
bude zdát nepřiměřená, může žadatele upozornit, že by měl požádat o zvýšení 
výživného případně mu doporučit, aby se obrátil s žádostí o pomoc na neziskový 
sektor (občanské poradny), popř. orgán sociálně právní ochrany dětí. 
 
Poskytnuté informace Vám zasíláme na Vámi uvedený e-mail pro doručování.  
 
 
S pozdravem 
 
 
 
 
 
 
 


